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ویژه جشنواره فیلم فجر شهروند|رضا رشیدپور با اشاره به این که خاطره  اجرای »هفت« برایش 

ناخوشــایند بوده، گفت که »قطعا دیگر نه در هفت کــه در هیچ برنامه  
سینمایی تلویزیون اجرا نخواهم کرد.« رشــیدپور در ادامه ادعایی دیگر 
هم دارد: »برای اجرای جشــنواره فیلم فجر، هم افتتاحیه و هم اختتامیه 
 به من پیشنهاد شــد، اما ترجیحم این بود که دوســتان دیگر مراسم را

 اجرا کنند.« 

ب
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امینفرجپور|دیروز جشنواره سی وهفتم فیلم فجر 
کلید خورد. جشــنواره ای که از بد یا خوب حادثه بعد از 
اولین روز خورد بــه روز تعطیلی مطبوعات و حداقل در 
سه روز اول جشنواره فیلمســازان از تیغ و ترکش های 
آرای منتقدان جوگیر روزهای اول جشنواره ایمن ماندند. 
با این که در این روز و روزگار رسانه های اجتماعی نقطه 

امنی برای هیچ کس باقی نگذاشته اند.
بعد از ســه فیلم مهم تختی،  سال دوم دانشکده من و 
معکوس که دیروز به نمایش درآمد- و جالب این که هر 
ســه فیلم بلندی که در روز اول به نمایش درآمدند، از 
مهمترین فیلم های امســال بودند، روزهای دوم و سوم 
جشنواره نیز پر است از فیلم های مهم و کنجکاوی برانگیز؛ 
تا امسال برخلاف سال های گذشته که تنور جشنواره تازه 
در روزهای چهارم و پنجم به بعد گرم می شــد، از همان 
روز اول جشنواره گرمی داشته باشیم. آغازگر برنامه های 
امروز سالن رسانه ها انیمیشــن آخرین داستان اشکان 
رهگذر است. انیمیشنی که گفته می شود 9 سال صرف 
ساخت آن شده؛ درباره ضحاک ماردوش که صداپیشگی 
بازیگران پرآوازه ای چون پرویز پرستویی، لیلا حاتمی، 
حامد بهداد، باران کوثری، اشــکان خطیبی و چندین و 

چند چهره دیگر آن را اثری جذاب می نمایاند.
بنفشه آفریقایی ساخته مونا زندی حقیقی که پارسال 
در جشــنواره جهانی فجر هم به نمایش درآمد، با بازی 
فاطمه معتمدآریا، سعید آقاخانی و رضا بابک یکی دیگر 
از فیلم های کنجکاوی برانگیز امروز است. فیلمی که علاوه 
بر داستان ساده و دلنشــینش بازی معتمدآریا یکی از 
جذاب ترین نکات آن است و البته حضور سعید آقاخانی- 
که در گریــز آگاهانه اش از کلیشه شــدن در نقش های 
کمدی از کلیشه  شدن نقش های کمدی کم کم می رود 
به گزینه اول فیلمسازان برای ایفای نقش مردهای طبقه 
پایین ساکت و تودار و زخم خورده تبدیل  شود؛ که این 

خود کلیشه ای دیگر است.
تیغ و ترمه کیومرث پوراحمد را نیز باید دید. حتی اگر 
دو فیلم آخر این کارگردان پنجاه قدم آخر و کفش هایم 
کو شکست های فاحشی شده باشند. پوراحمد نشان داده 

اگر شرایط مهیا باشد، می تواند فیلم خوب بسازد؛ و کاش 
تیغ و ترمه یکی از مثال های موفقیتش شود. فیلمی که 
گفته می شــود یک درام ملتهب زنانه است، اما بی بهره 
از سوپراستارهای ســینمای امروز. دیبا زاهدی، پژمان 
بازغی، لاله اسکندری، مهران رجبی، کوروش سلیمانی، 

و هومن برق نورد در این فیلم بازی دارند.
درخونگاه ســیاوش اســدی با بازی امین حیایی و 
جمشید  هاشم پور- که داستانی اجتماعی از ماجراهای 
کارگری جوانان در ژاپن را در ســال های دهه60 روایت 

می کند؛ پایان بخش روز دوم جشنواره است.
جمعه هم جشــنواره با فیلم مستند بهارستان خانه 
ملت آغاز خواهد شــد و بعد از آن نوبت ناگهان درخت 
صفی یزدانیان است. فیلمی که بعد از فیلم کالت شده در 
دنیای تو ساعت چند است نشان خواهد داد می شود روی 
صفی یزدانیان به عنوان سینماگری که منتظر فیلم هایش 
هستیمریال حساب باز کرد یا نه. در ناگهان درخت پیمان 
معادی، مهناز افشار، سیامک صفری و مهراب قاسم خانی 

بازی دارند.
قصرشــیرین رضا میرکریمی یکی دیگر از فیلم های 
مهم امسال است. فیلمی که حمایت 350 میلیون تومانی 
فارابی از آن در هفته های اخیر حساســیت برانگیز شد. 
می گویند قصرشیرین برخلاف رویه غالب فیلمسازی 
میرکریمــی فیلمی تلخ اســت. فیلمی کــه خیلی ها 
امیدوارند یادآور میرکریمی یه حبه قند باشد و نه مثلا 

امروز و دختر- که چندان به چشم نیامدند.
ســمفونی نهم جدیدترین فیلم محمدرضا هنرمند 
بعد از سال های  ســال غیبت از دنیای سینما؛ صرفا به 
دلیل حضور هنرمند پشت دوربینش فیلم مهمی است. 
کارگردان مرد عوضی و مومیایی 3 در این فیلم از حمید 
فرخ نژاد و ساره بیات در فیلمی درباره »عاشق شدن« بهره 
برده. آیا سمفونی نهم آشتی دوباره سینما را با هنرمند به 

ارمغان خواهد آورد؟ باید منتظر ماند و دید.

در جشنواره چه می گذرد؟

تنور امسال گرم است ت
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فرجام مبهم متری شش و نیم

 جشنواره شروع نشده 
فشارها شروع شد

پدیدهسیوچهارمینجشنوارهفیلمفجر،
امســالبادومیناثرش»متریششونیم«
درجشــنوارهفیلمحضوردارد.فیلمیکهبا
حواشیبسیاریشروعشدوباآغازجشنواره
فیلمهمچنانباحواشیدستبهگریباناست
وگفتهشدهنخســتیناکرانمردمیآنلغو
شدهاست.سعیدروستاییکهسهسالپیش
باساختفیلم»ابدویکروز«توجهسینمای
ایرانرابــهخودجلبکرد،سهســالفیلم
نساخت.اینکهدراینسهسالچهگذشتو
دلیلفیلمنســاختنروستایینخواستنبود
یانتوانستن،حکایتمفصلیاست.روستایی
دراینسالباحاشــیههایمتعددیدستبه
گریبانبود.معروفترینشماجرایدســتیار
کارگردانهادرواکنشبهاظهاراتروستایی
بودکهگفتهبود:»منبرایفیلمسازشــدن
دستیارنشدم،چوندســتیارتفکرنداردو
آخرِهنرِدستیاربستنخیاباناستوازیک
دستیار،کارگردانخوبدرنمیآید.بههمین
دلیلمناولفیلمکوتاهساختموبعدفیلمبلند
ســینماییامراکارگردانیکردم.«پسازآن
جامعهصنفیدستیارانکارگردانانباانتشار
بیانیهایبهصحبتهایاوواکنشنشاندادو
دانشاقباشاویکارگردانسینماهمکهکار
خودراازدستیاریآغازکرده،بهتندینسبت
بهصحبتهایروستاییواکنشنشاندادو
اورابهنابلدیمتهمکرد.ازسویدیگرمازیار
میریهمازسعیدروســتاییبهعنوانتازهاز
راهرسیدهاینامبردکهبرایدیدهشدنتلاش
میکند.شنیدههایدیگریحاکیازایناست
کهسعیدملکانکهبهعنوانتهیهکننده»ابدو
یکروز«درنخستینتجربهکارگردانیسعید
روستاییبهاواعتمادکردودرکنارشبود،بنابه
دلایلیترجیحدادبااوادامهندهدوایناتفاق
ونداشتنتهیهکنندهشایدیکیدیگرازدلایل
تاخیراوبرایفیلمساختنبود.روستاییکهدر
اینسهسالازهمهحواشیعبورکردودرکنار
سیدجمالساداتیان»متریششونیم«رابه
جشنوارهرساند،اماآغازخوبیدرانتظارش

نبود.
فیلم»متریششونیم«درحالیازجدول
اکرانمردمیروزنخستجشنوارهبازمانده
اســتکهبنابراعلامروابطعمومیجشنواره

مشکلیبرایمجوزنمایشندارد.
گفتهشــدهاخباریمبنیبرنداشتنمجوز
نمایشفیلمسینمایی»متریششونیم«در
برخیمحافلســینماییمطرحشدهوبرخی
احتمالفشارهایبیرونیبرایحذفاینفیلم
ازجشــنوارهرامطرحکردند،اماوزیرضمن
اظهاربیاطلاعیازصحتاینگمانهزنیهاخبر
ازحمایتکاملاینوزارتخانهازفیلمسعید

روستاییداد.

چهره

 

به  نظر می رسد قرار اســت در این مرزوبوم همه 
زیر قول شــان بزنند و هیچ کس را نمی توان یافت 
 که به وعده ها یا قراردادهایی که منعقد کرده است

 پایبند بماند.
در شرایطی که چندین روز مانده به آغاز جشنواره 
فیلم فجر رسانه ها خبر از همکاری تپسی و اسنپ 
با جشنواره می دادند و حتی این امر باعث شده بود 
که خیلی ها از تیتر همکاری تاکسی های اینترنتی با 
جشنواره فیلم استفاده کنند، دیروز خبر رسید که 
این اتفــاق رخ نداده و حداقل این کــه در اولین روز 
جشنواره رانندگان تاکســی های اینترنتی با اهالی 

رسانه کمترین همکاری را به عمل نیاوردند.
پیش از جشنواره گفته می شد که تپسی به اهالی 
رســانه یک کارت داده که قرار اســت از آن کارت 
به  عنوان تخفیــف برای رفت وآمد رســانه ای ها به 
سالن سینمای ملت استفاده شود؛ اما در اولین روز 
جشنواره تمام رســانه ای هایی که با تپسی تماس 

گرفته و درخواســت خودرو داشتند، عنوان کردند 
که هیچ کدام از خودرو های این تاکسی اینترنتی آن 
کارت را به رسمیت نشناخته و راضی به سوار کردن 

بچه های رسانه نشده بودند.
جو غالب سالن رســانه که علیه این خلف وعده 
بود، خواستار این بود که تیتر زده شود تپسی اهالی 
رسانه را پس زد! گفتنی است که این اتفاق پارسال 
در جشنواره موسیقی فجر نیز رخ داده بود و اسنپ 
این خلف وعده را انجــام داده بود. در آن زمان گفته 
شد که اسنپ از امکانات جشــنواره موسیقی فجر 
کمال بهره را برد و تبلیغات بسیاری برای خود انجام 
داد اما رانندگانش جشنواره را دور زدند. با این که آن  
سال اســنپ اعلام کرد که در همکاری با جشنواره 
موســیقی فجر به تمام مفاد قراردادی خود پایبند 
بوده، اما در عمــل اتفاق دیگری را شــاهد بودیم؛ 
مثل ماجرای تپســی که شاید بعدها بگوید به مفاد 

قراردادش عمل کرده است.

تاکسی های اینترنتی زیر قولشان  زدند

ه 3
شی
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  جوادنوروزبیگی و جواد رضویان در افتتاحیه جشنواره . حضور این دو  جواد یکی از 
سوال های  جشنواره امسال است؛ آنها اکران موفقی خواهند داشت

  در بخش بزرگداشت از هنرمندان وقتی نوبت به فاطمه معتمد آریا رسید، 
لب به گلایه باز کرد تا یکی از بخش های پرحاشیه جشنواره آغاز شود

  بی تردید سینما یکی از دستاوردهای انقلاب بوده . یک سینمای نجیب و مردمی

می کنم که اجازه نداد من هر فیلمی را بسازم .  « 
در ایــن مراســم، یادبــودی هم بــرای عزت الله 
انتظامی با پخــش کلیپی از صحبت هــا، عکس ها 
و تصاویــری از نقش آفرینی هــای او برگزار  شــد. 
ابراهیم حقیقی هم کــه اتفاقا در این مراســم از او 
هم تقدیر شــد از بزرگترین حســرتش درباره عزت 
الله انتظامی صحبت  کرد:  »حســرتم این است که 
در بین این تقدیرها جای عــزت الله انتظامی خالی 
اســت که تفکر و بودنش بــرای خانــه هنرمندان 

ایران که  امســال ۲۰ سال از تأســیس آن می گذرد، 
راهگشا بود .  « بزرگداشــت عباس گنجوی با حضور 
فرمان آرا و مسعود کیمیایی و همچنین  بزرگداشت 
خسرو خسروشاهی، دوبلور سرشناس سینما هم از 

بخش های دیگر افتتاحیه بود. 
تکخوانییاهمخوانیپرماجرا

گــروه کــر و همخوانی زنــان باز هم بــه یکی از 
موضوعات جنجالی مراسم تبدیل شد. 

  بعــد از مراســم برخــی ســایت ها و خبرگزاری ها 
مراســم  برگزارکننــدگان  خجالــت  از   حســابی 
در آمدند و با انتشــار فیلمــی از آن اعلام کردند  که در 
این جشــنواره زنان تــک خوانی کرده اند. اســدزاده، 
کارگردان مراســم افتتاحیه ســی وهفتمین جشنواره 
فیلم فجر البته این حرف  هــا را قبول ندارد و می گوید 
که اصــلا موضوع تــک خوانی در این مراســم مطرح 
نبوده اســت. آن طور که او گفتــه، نقص فنی و کمبود 
 میکروفن باعث شده اســت که صدای یکی از خانم ها 
 بیشــتر از دیگران شــنیده شــود: »ما یک گــروه کُر

 25 نفره را روی سن داشتیم که  حاضران در سالن هم 
شاهد بودند، اما ظاهرا به دلیل کمبود میکروفن صدای 
یک از خواننده ها بیشتر شنیده شده و باعث ایجاد سوء 
 تفاهم شــده اســت .   ما چندین بار قبل از آغاز اجرای 
مراســم افتتاحیه، این بخش از مراسم را چک کردیم 
و متوجه صــدای بلند یک خانم  نســبت به دیگر اعضا 
نشدیم چرا که صدا به صورت کُر شنیده می شد . چون 
مراســم به صورت زنده از تلویزیون هم پخش می شد، 
 این نقص فنی به دلیل تک باند بودن تلویزیون بیشــتر 

شنیده می شد .  « 

رضا رشیدپور 
فراری از 
جشنواره

شوالیه ها در کنار هم
شهروند| قدیمی های سینما با این که

 امسال فیلمی در جشنواره ندارند، اما
 با حضورشان جشنواره را گرم کردند. 

مسعود کیمیایی و بهمن فرمان آرا در مراسم 
افتتاحیه تجلیل ویژه ای از عباس گنجوی کردند. 

مسعود کیمیایی درباره این تدوینگر باسابقه گفت: 
»در سال های دور خیلی با هم کار کردیم. در 

کارهای سیاه و سفید من قبل از انقلاب با عباس 
کار کردم. خاک، گوزن ها، سفر سنگ و بقیه 

فیلم هایم. عباس گنجوی بیشتر از یک مونتور 
سینما می داند و دانسته دارد. قرص و محکم 

همه چیز را می فهمد، فیلمت را می شناسد، فکر 
می کند و بعد از یکی دو هفته یک جدول می 

دهد. خیلی ها مانند او نیستند. عباس گنجوی 
فوق العاده است. ما روزهای سختی را با هم 

گذراندیم. روزهای برف، سرما و ساواک.«
فرمان آرا  گفت: »من در سینما آشنا زیاد دارم ولی  

فقط یک دوست دارم؛   عباس گنجوی«...

معتمدآریاپشتتریبونباکنایهبه
تبعیضهاگفت:»همهرابهآقاییقبول
دارند.منخوشحالمبهعنوانیکزن
میتوانمگوشهایازاحساساتزنانهو
مادرانهراباسینمابهمردمسرزمینم

نشاندهم.«
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